
Provincie Flevoland

Antwoord: Het college van Gedeputeerde Staten is bekend met het artikel.

Bermen/ natuurgebieden:

Schriftelijke statenvragen van de Statenfractie van de WD over Jacobskruiskruid, ingediend op 24 
augustus 2021, en de antwoorden daarop van het college van Gedeputeerde Staten zoals 
vastgesteld op 21 september 2021 (2845701).

Antwoord: Er zijn geen provinciale meldingen bekend. In 2007 is de Flevolandse Statencommissie 
Werk ingelicht over de stand van zaken van Jacobskruiskruid i.r.t. overlijden van dieren. Hiervoor 
had het college contact gezocht met het Veterinair Centrum in Emmeloord, LTO Noord en 
Staatsbosbeheer. Alle drie de organisaties gaven toen aan dat de er geen meldingen waren geweest 
dat de soort tot vergiftiging heeft geleid. Verslag Commissie (flevoland.nl)

Antwoord: Het Jacobskruiskruid is een algemene soort die in heel Nederland voorkomt. Het 
Basisrapport met voorstel voor Rode Lijst vaatplanten 2012 dat in 2015 is gepubliceerd^ laat zien 
dat de verspreiding van de soort in Nederland is toegenomen sinds 1950. Ook is bekend dat er dit 
jaar in Nederland sprake is van een toename van de soort. Een verklaring hiervoor kan zijn dat er 
vanwege de erg droge zomers van de afgelopen jaren veel open zandige plekken zijn ontstaan. 
Hiervan profiteren eenjarige soorten, maar iets minder snel ook jakobskruiskruid. De doorgaans 
tweejarige planten hebben zich de afgelopen jaren weten te vestigen en door de natte zomer van 
dit jaar kan de plant meer bloeien. Hierdoor lijken we dit jaar te maken te hebben met een 
toename die, gezien de ecologie van de soort, tijdelijk zou kunnen zijn.

7. Is de gedeputeerde bekend met het artikel 'Hartenkreet van boeren: alsjeblieft, pak het 
Jacobskruiskruid aan'?

Antwoord: Dat klopt. Het jacobskruiskruid produceert zogenaamde pyrrolizidine alkaloïden. Deze 
giftige stof zit in de hele plant, met de hoogste concentratie in de bloemen. In het veld wordt 
jacobskruiskruid niet gegeten door grazende dieren vanwege de bittere smaak. In gekuild gras en 
hooi verliest het de bittere smaak waardoor dieren het toch kunnen binnenkrijgen. Pyrrolizidine 
alkaloïden kan de lever aantasten. Een hoeveelheid vanaf 3% (koeien) tot 7% (paarden) van het 
lichaamsgewicht aan jacobskruiskruid kan leiden tot leverfalen en zelfs de dood. In hoeverre dat 
het leverfalen daadwerkelijk voorkomt, daar zijn door verschillende experts verschillende 
meningen over. Schapen en geiten zijn niet vatbaar voor de giftigheid van jacobskruiskruid omdat 
bacteriën het gif in de maag afbreken.

In Flevoland is het jacobskruiskruid een algemeen voorkomende soort in de bermen en in de 
natuurgebieden. Er zijn geen metingen uitgevoerd naar de percentages. Wel Is globaal bekend waar 
de soort voorkomt. De soort is een inheemse plant die als waardplant dient voor circa 150 
verschillende soorten insecten, jacobskruiskruid is hiermee dus waardevol voor de biodiversiteit. 
Het is bekend dat de soort geen probleem vormt voor de grazende dieren in de natuurgebieden

2. Klopt het dat consumptie van het giftige, in hooi voorkomende, Jacobskruiskruid voor veedieren 
en paarden dodelijk kan zijn?

4. is de provincie bekend met het aandeel Jacobskruiskruid in bermen en/of natuurgebieden in 
Flevoland, is dit uit te drukken in aantallen, percentage, locaties?
Zijn hier de afgelopen jaren meting op uitgevoerd?
Is het aandeel Jacobskruiskruid toe/ ofofgenomen in onze provincie - is er in Flevoland sprake 
van een explosieve groei?

3. Zijn er in Flevoland meldingen bekend, en hoeveel, van situaties waarbij dieren zijn overleden 
aan het Jacobskruiskruid? Heeft dit voor ondernemers en particulieren geleid tot schade - Is de 
omvang hiervan bekend?

https://zoek.officielebekendmakingen.nl/stcrt-2015-36471.html en FLORON > Onderzoek & Advies > 
Publicaties > Rode Lijst 2012
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7. Is de gedeputeerde bereid in overleg met de sector, IPO en de Land- en Tuinbouworganisatie 
Nederland (LTO), beleid voor te stellen voor de aanpab van het Jacobsbruisbruid en deze aan de 
minister van LNV voor te leggen?

6. Is de gedeputeerde het ermee eens dat het probleem van het Jacobsbruisbruid gemeenten, 
provincies en waterschappen overstijgt en dat er op landelijb niveau een aanpab moeten 
volgen?

5. Zijn/worden er provinciaal en lobaal (door gemeenten, waterschap) maatregelen genomen voor 
het tegen gaan van het Jacobsbruisbruid. Welbe maatregelen zijn dat en hebben deze effect? 
Is er gericht op de maatregelen gecommuniceerd met ondernemers en particulieren in onze 
provincie.

Antwoord: Op provinciaal niveau worden er geen maatregelen genomen. In de gemeente
Noordoostpolder worden ecologisch beheerde bermen tijdig gemaaid zodat jakobskruiskruid 
minder kans krijgt om uit te zaaien. Het is niet duidelijk of dit effect heeft. De overige gemeenten in 
Flevoland en het waterschap Zuiderzeeland hebben geen specifiek beleid rondom 
jakobskruiskruid.

en/of bermen omdat zij de soort mijden vanwege de giftige stof (zie ondervraag 1). Het hooi van de 
bermen en natuurgebieden wordt deels verkocht als veevoer. Het is minder eiwitrijk en bermen zijn 
vaak te vervuild. Van het provinciale maaisel is dit jaar 90 % als groencompost weggezet. De 
overige 10% wordt als veevoer weggezet, waarbij de aannemer verplicht is te controleren dat er 
geen jacobskruiskruis in het maaisel aanwezig is.

In de agrarische graslanden komt de soort weinig voor in Flevoland. Jakobskruiskruid is een 
tweejarige pionier, die weinig concurrentkrachtig is en alleen in open grasmatten kan kiemen. In 
goed onderhouden agrarische weilanden met dichte grasmatten maakt deze plant geen kans tot 
vestiging. Problemen treden vooral op in sterk belopen paardenweiden, waar de grasmat door 
looppaden, rolplekken en overbegrazing dermate beschadigd raakt, dat open kiemplekken 
ontstaan.

Antwoord: Voor de problematiek is op verschillende niveaus nadrukkelijk aandacht. Er zijn bij 
meerdere provincies als ook in de Tweede kamer vragen gesteld over (de aanpak van)
Jacobskruiskruid, Het ministerie van LNV heeft inmiddels de antwoorden op de vragen aan de 
Kamer verstrekt. Bij de beantwoording van deze vragen is ook inspraak van de provincies gevraagd. 
Daarnaast is het onderwerp in IPO-verband geagendeerd en wordt het verder besproken in de 
werkgroep natuurwetgeving of en hoe daar dan verder invulling aan te geven.

Antwoord: Het college van Gedeputeerde Staten is van mening dat als er een noodzaak wordt 
gezien om het kruid buiten agrarische hooilanden aan te pakken, dat dit landelijk zou moeten 
gebeuren.


